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در اختتامیه بیست و چهارمین دوره جشنواره بین المللی 
قصه گویی عنوان شد

قصه گویی ضمانتی برای حفظ هویت ملی
گروه فرهنگی/بیســت وچهارمین دوره جشــنواره بین المللی قصه گویی 
در حالــی با معرفی برگزیدگان بخش های مختلف این رویداد فرهنگی 
بــه کار خــود پایــان داد که گفته های حاضــران در این اختتامیــه حاکی از 
آن اســت که از قصه گویی می توان به عنــوان ابزاری برای تضمین حفظ 

هویت ملی و تبادل فرهنگی میان ملت ها بهره گرفت.
مهــران فاطمی اســتاندار یــزد و رئیــس اجرایی جشــنواره یکــی دیگر از 
ســخنران های این مراســم بود. او نیز به کارکردهــای قصه گویی حتی در 
زندگی مدرن امروزی بشر اشاره کرد و گفت:»علیرغم همه پیشرفت ها 
و فناوری هایی که در حوزه ســرگرمی، اوقات فراغت و فرهنگ ســازی در 
عصر جدید ما ایجاد شده، هنوز چیزی جای قصه گویی را نتوانسته بگیرد 
و خلأ قصه را پر کند. یکی از مهم ترین ابزارها برای ســاخت شــخصیت 
کودک و نوجوان می تواند قصه باشــد». به گفته رئیس اجرایی جشنواره 
قصه گویی این دوره اغلب ما بخش عمده شکل گیری شخصیت مان را 
مدیون قصه هایی هستیم که پدربزرگ ها و مادربزرگ ها و پدر و مادرها 
گفته انــد، قصه هایــی که هنوز عمق تأثیرگــذاری آن در زندگی ما بســیار 

ملموس و روشن است.
حامد علامتی، مدیرعامل 
فکــری  پــرورش  کانــون 
هــم  نوجوانــان  و  کــودکان 
گفت:»قصه گویی به عنوان 
اثرگذارتریــن  و  کهن تریــن 
قالب انتقال محتوا، نه تنها 
در کتاب های آسمانی بلکه 

در فرهنگ ها و تمدن های مختلف  ریشــه دارد و از آن می توان به عنوان 
قدیمی ترین شــبکه جهانی انتقال پیام و مدیریــت تأثیرگذاری یاد کرد. 
قصه گویی به شــاخصه فرهنگی شــرق جهان تبدیل شده و غرب جهان 
اگرچه از قصه بهره می برد، اما خود معترف است که قصه گویی متعلق 

به شرق بوده و ایران نیز مهد قصه گویی شرق جهان به شمار می رود.«
مدیرعامل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان در بخش دیگری از 
ســخنان خود تأکید کرد که قصه گویی ضامن حفظ هویت ملی و تبادل 
فرهنگــی میــان ملت هاســت؛ راهــکاری بــرای تقویت مهارت شــنیدن 
و گــوش دادن کــه قــادر اســت بــه ابــزاری برای گســترش دید کــودکان و 
نوجوانــان هــم تبدیل شــود. بنابــر گفته های حاضــران در این مراســم، 
یکــی از نمونه های موفق و ماندگار قصــه و قصه گویی بر مبنای ایمان را 
می توان در آثار زنده یاد مهدی آذریزدی، نویسنده شهیر یزدی در قالب 
کتاب »قصه های خوب برای بچه های خوب« دید که با توجه به برگزاری 
جشنواره بیست وچهارم در جهان شهر یزد، به عنوان شخصیت منتخب 

جشنواره در پوستر و در متن برنامه ها مورد توجه قرار گرفت.
گفتنــی اســت ، پایــان بخــش ایــن مراســم اعــلام اســامی برگزیــدگان 
بخش های ملی، بین الملل، زبان اشاره، پادکست، قصه های ۹۰ ثانیه ای، 
آیینی سنتی و در بخش علمی مقاله، کتاب، پایان نامه و رساله و جستار 
بــود که فهرســت قصه گویــان منتخب در ســایت کانون پــرورش فکری 

کودکان و نوجوانان به نشانی: kpf.ir در دسترس است.
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فاطمه ترکاشوند
روزنامه نگار

»ایران« چرایی عدم تمکین VODها به نظارت ساترا را بررسی می کند

تنظیم گری نمایشی

ë  به عقیده شــما چرا جشــنواره های تئاتر از جمله 
جشنواره استانی، منطقه ای و... مهم است؟

برگــزار نشــدن جشــنواره ای مثــل تئاتــر فجــر 
منطقــه ای ضــرر بســیار بزرگــی بــه تئاتــر کشــور 
زد و حــالا بــاز می توانیــم امیــدوار باشــیم کــه بــا 
ازســرگیری ایــن جشــنواره بخشــی از ایــن خــلأ و 
آســیب پر و جبران شــود. برکســی پوشیده نیست 
کــه تمامی هنرهای ما ریشــه در تئاتر دارند و تئاتر 
هــم به صــورت صددرصــدی هنــری مردمــی به 
شــمار می آید و مردم خودشــان را در ســالن های 
نمایش با شخصیت های نمایشی وفق می دهند 
و مدت هــا بــا آن شــخص و شــخصیت همــذات 
پنداری می کنند. به هر صورت طی این سال هایی 
کــه جشــنواره تئاتر مناطــق برگزار نشــد نواقص و 
کمبودهایی پیش  آمد که با عوامل دیگر نیز جمع 
شد و باعث عقب افتادگی تئاتر شد و به شخصه از 
این بابت بسیار متأسفم. این مسأله امری بدیهی  
اســت که برگزاری جشــنواره تئاتــر فجر منطقه ای 
کمک خواهد کرد تا گروه های نمایشــی در تعامل 
بــا یکدیگــر در ارتقــای آثــار نمایشــی خــود در هر 

بخشــی از جملــه بازیگــری، کارگردانــی، طراحی 
صحنه و... رشد کنند.

ë  امسال علاوه بر رشد کمی، به گفته داوران، شاهد 
رشدی کیفی در آثار ارائه شده هم هستیم.

بلــه. قطعــاً ما نیازمنــد ارتقــای کیفی آثــار در 
نمایشــی  ســوژه های  و  محتــوا  انتخــاب  بخــش 
هســتیم. امــام خمینــی رهبــر کبیــر انقــلاب)ره( 
می فرمــود: »بچه هــای ما یک شــبه ره چند ســاله 
را رفته انــد.« در واقع این ره چند ســاله به واســطه 
پرداختن به معنا و مفهوم شکل گرفته است و ما 
باید به دنبال آن مفهوم برویم. دوستان جوان من 
باید این نکته را در نظر داشته باشند که پرداختن 
به موضوعات ســطحی نباید دغدغــه هنرمندان 
باشد. در واقع ما باید به سمت تولید آثار نمایشی 
معنادار و معناگرایانه پیش برویم و بی شــک این 
موضــوع و دغدغه هم یک  شــبه به وجود نخواهد 
آمد و برای رسیدن به این مهم نیازمند مطالعه و 
پژوهش بیشتر هستیم. برگردیم به بحث اصلی؛ 
متأســفانه در بــازه زمانی کــه جشــنواره تئاتر فجر 
منطقــه ای برگزار نمی شــد بســیاری از هنرمندان 

خلاق ما به فعالیت در حوزه های دیگر پرداختند 
اما اکنون با برگزار شدن و احیای مجدد این رویداد 
هنری لزوم توجه و حمایت بیشتر مسئولان از این 
هنر و هنرمندانی که با عشــق به فعالیت در تئاتر 

مشغول هستند، بیشتر می کند.
ë  هنرمنــدان از هــر جشــنواره و رویــداد فرهنگــی 

همیشه اســتقبال کرده و می کنند. مدیران فرهنگی 
چــه نقشــی می تواننــد ایفــا کنند تــا خروجــی این 
جشــنواره مســتقیم به ارتقای کیفی تئاتــر ما کمک 

کند؟
مســئولان اگر بتوانند این جوانان و هنرمندانی 
در  و  می دارنــد  نگــه  روشــن  را  تئاتــر  چــراغ  کــه 
جشــنواره های مختلــف و معتبرحضــور مؤثــری 
داشــته باشند با افزایش کمی و کیفی تئاتر مواجه 
خواهیــم شــد و قطعــاً حمایــت از تئاتــر باعــث 
می شــود تــا شــاهد افزایش ســطح کیفی آثــار در 
بخش هایــی که توجه کمی به آنها شــده اســت  یا 
در آن بخش هــا ضعیــف هســتیم مثــل بخــش 
نمایشنامه نویسی صورت بگیرد. زمانی که تبادل 
گروه هــا و هنرمنــدان تئاتــر با هــم زیاد باشــد آثار 
نمایشــی خوبی نوشــته و اجرا خواهد شــد. از این 
نکته نباید غافل شــویم که ما پتانســیل زیادی در 
بین آثار ادبی کهن چون اشــعار حافظ، ســعدی، 
شــاهنامه و... داریــم و فقــط نیازمنــد یــک نــگاه 
اجمالــی و عمیــق به این شــاهکارهای ادبی برای 
تولید آثار نمایشــی هســتیم. به عنوان مثال توجه 
کنیــم بــه همیــن بیــت »خرد گــر ســخن برگزیند 
همــی/ همان برگزینــد که بیند همــی« می بینیم 
که مســائل بسیار زیادی از جمله فرهنگی، هنری، 
دینی و اجتماعی در آن نهفته است که تنها نیاز به 

دقت و توجه دارد.
ë  به نکتــه  مهمی اشــاره کردیــد... امــروزه همین 

آثــار ادبی و فرهنگی که ریشــه فرهنگــی و هنری ما 
را تشــکیل می دهنــد بــا وجــود فضای مجــازی در 
دســترس تر هم هستند اما بسیاری صرفاً به سمت 

فضاهــای مصرفــی و عامیانه تــر به دردنخــور این 
بخش می روند.

بله. متأسفانه استفاده از رسانه های دیجیتال 
و گوشی های همراه باعث کم کاری ما شده است. 
در این رســانه ها هم منابع خوبــی برای تولید اثر 
وجــود دارد امــا قطعــاً بــه انــدازه کتاب هــا مؤثر 
نخواهد بود. همین اســت که می گوییم برگزاری 
جشنواره های تئاتر در سطح استانی، منطقه ای، 
ملــی و بین المللــی بــرای جامعــه هنــری از نان 
شــب واجب تر اســت. حضور گروه های نمایشی 
در کنــار یکدیگر منجر به تأثیرپذیری شــان از آثار 
هــم می شــود و ایــن موضــوع قطعــاً در افزایش 
کیفیت آثــار بویژه در جشــنواره بین المللی تئاتر 
فجــر خواهــد شــد کــه مــا بــا ســوژه های متفاوت 
جشــنواره های متعــددی برگــزار کنیــم. تنهــا به 
جشــنواره بین المللی تئاتر فجر بســنده نکنیم و 
این رویدادهای هنری را در طول ســال با عناوین 
و مضامیــن مختلفــی چون عیــد نــوروز، ادبیات 
کهن، آیین و رســوم ملی و مذهبی و... برپا کنیم. 
به عقیده من برگزاری جشنواره ها با فاصله های 

زمانــی ۶ ماهــه باعــث می شــود تئاتر رونــق پیدا 
کنــد و بدون قطع شــدن ایــن زنجیــره، تئاتر هم 
می توانــد به صــورت مداوم بــه فعالیت خودش 
ادامــه بدهــد و فعالیــت تئاتــر یعنــی فعالیــت 

هنرمندان.
ë  قدیم ترها چطور بود؟ بــه نظر در روزگار جوانی 

شــما تئاتر بیشــتر در کوچه و خیابــان و پیش روی 
مردم قرار می گرفت.

بله دقیقاً. ســال هایی بود که در شهر شیراز ۱۸ 
گروه فعال نمایشی در سالن ها و حتی در خیابان، 
کوچــه پس کوچه هــای شــهر، روســتاهای اطراف 
بــه اجــرای نمایــش می پرداختنــد. وجــود ســالن 
اصــلًا اهمیت نــدارد مهم فکری اســت که در این 
هنر و پشــتوانه اســت وگرنه در هرجــا و مکانی و با 
شــرایطی می توان به اجرای تئاتر پرداخت. امروز 
هم خوشــحالم که جشــنواره تئاتر فجــر منطقه ۴ 
بــه میزبانــی اســتان فارس در شــهر شــیراز برگزار 
می شــود و امیدوارم این مســیر روشــن کــه باعث 
تولیــد آثــار با کیفیــت و تبادل گروه های نمایشــی 

استان ها با یکدیگر است، تداوم داشته باشد.

  مهدی فقیه هنرمند پیشکسوت در گفت وگو با »ایران« از اهمیت جشنواره های تئاتری می گوید

تئاتر از نان شب واجب تر است

 چندی پیش که نمایشگاه گروهی پوستر و نقاشی 
یادبــود زنده یــاد اســتاد »حبیــب الله صادقی« در 
حــوزه هنــری افتتاح شــد، ســردیس ایــن هنرمند 
فقید هم رونمایی شد. این سردیس توسط استاد 
نادر قشــقایی طراحی و ساخته شــده است و حالا 
قرار اســت به پیشنهاد اســتاد یا در دانشگاه شاهد 
و یــا در مــوزه هنرهــای معاصــر تهــران نصــب و 

نگهداری شود.
قشــقایی دربــاره نحــوه ســاخت ایــن اثــر بــه 
»ایــران« می گویــد: »ایــن کار بــه ســفارش مرکــز 
هنرهــای تجســمی حوزه هنــری انجام شــد. چند 
هفته تلاش کردم تا با امکاناتی که در اختیارم قرار 
دادند مجســمه یکــی از بهتریــن و صمیمی ترین 
دوســتانم در عرصه هنرهای تجســمی را بسازم و 

این ادای دین من به او بود.«
ایــن هنرمنــد پیشکســوت در ادامه ســخنانش 
کــه  افــرادی  مجســمه  ســاخت  فــرق  دربــاره 
می شناســد با افرادی که با آنها برخوردی نداشته 
توضیح می دهد: »من از هنرستان هنرهای زیبا با 

حبیب الله صادقی آشــنا بودم. نگاه او را به خوبی 
می شــناختم. تمــام خصوصیــات اخلاقــی اش را 
می دانستم و حتی مســائلی که در جریان انقلاب 
در دانشــگاه اتفاق افتاد و نوع نگاه اســتاد صادقی 
نســبت به آن جریانات همه اینها دست به دست 
هم داد تا من بیش از یک مجسمه ســازی که او را 
نمی شناســد، نسبت به کاراکتر او نزدیک تر باشم. 
بنابر این نکاتی در طراحی چهره او در نظر گرفتم 
و در ســاخت ســردیس، آن نکات را رعایت کردم 
که اکنــون در ســردیس حاضر این نکات مشــهود 
است. برای همین ساخت چنین سردیسی بدون 
اطلاع یا حتی علاقه به شخصیت اثر بسیار سخت 
خواهد بود. مثلًا تبسمی که همیشه بر لبان حبیب 
بود از جمله ویژگی های بارز او بود که در سردیس 
اثــر هم حفظ شــد و همچنین برخــی ویژگی های 
دیگر او که در اثر بســیار مشــهود است.«قشــقایی 
درباره نصب این مجســمه پیشنهاداتی به وزارت 
فرهنــگ و ارشــاد اســلامی داده اســت و امیــدوار 
است که سردیس استاد حبیب الله صادقی در آن 
مکان پیشنهادی نصب و نگهداری شود. او درباره 
پیشنهادش توضیح می دهد: »من پیشنهاد دادم 

تا پرتره ایشان به صورت برنزی در دانشگاه شاهد 
نصب شــود. چرا که استاد صادقی روزگار بسیاری 
در این دانشگاه به عنوان یکی از استادان شاخص 
تدریــس کــرد و همه تلاشــش ایــن بود تــا به نحو 
احسن همه چیز را آموزش بدهد و از جان و مالش 
در ایــن راه صرف کرد تــا در راه آموزش به صورت 
دقیــق و مشــخص به دانشــجویانش یــاد بدهد و 
الفبایــی که از وجــود او برای این دانشــگاه حاصل 
شد، جای دارد تا این سردیس دراین مکان نصب 
شــود و یا حتی در موزه هنرهای معاصر تهران که 
مدتی هــم مدیریت این موزه را برعهده داشــت، 
جــای مناســبی بــرای نصــب ســردیس اســت، تا 
ادای دینی باشــد نسبت به شــخصیت والای این 
هنرمند و نســبت به کارها و آثــاری که خلق کرد.« 
او در ادامــه در خصــوص وجهــه مدیریتی اســتاد 
صادقــی می گویــد: »مدیــر هنــری بودن بــا اینکه 
صرفاً هنرمند باشــید بسیار متفاوت است. این دو 

شاخصه را زنده یاد صادقی داشت.«
قشقایی درباره ویژگی های مجسمه و سردیس 
خــوب توضیــح می دهد: »این مســأله بــه تجربه 
برمی گــردد و با همان تجربــه در هنرمند نهادینه 

می شــود. من بیش از 4۰ ســال است که کار هنری 
انجام می دهم و ســه دوره هم عضو هیأت مدیره 
انجمن مجسمه ســازان تهران بودم. اما اینها هم 
دلیــل نمی شــود کــه هنرمنــد بتوانــد به ســهولت 
یک شــخصیت هنری یا سیاسی و اجتماعی را در 
چهره ســردیس او روایت کند. این یک توانمندی 
و مهــارت اســت که هنرمند در جریــان خلق اثر با 
مخاطــب ارتباط برقرار می کنــد و در نهایت اثری 
خلــق می شــود کــه بــرای دوران  واعصــار دیگر به 
یــادگار می مانــد.«او ادامــه می دهــد: »بعضی ها 
ســعی می کنند که اتصال داشته باشند به هر نحو 
ممکــن می خواهنــد ایــن وصــل شــدن را در خود 
ایجــاد کننــد امــا حبیب خــودش آتش بــه اختیار 

بود. او در جریان هنر انقلاب یکی از شاخص ترین 
هنرمندانی بود که توانســت تمام وجــودش را در 
اختیار شکل روایی مربوط به مستند سازی آثارش 
آن هــم در حیطــه ایدئولــوژی و طــرز فکــرش بــه 
طور کامل نشــان دهد. بعضی ها ســعی می کنند 
ایــن نقــش را به وجــود بیاورند اما در وجــود زنده 
یــاد حبیــب الله صادقی این موضــوع کاملًا تجلی 
کــرده بود و یکــی از افتخارآفرین ترین افرادی بود 
کــه با رفتنــش فقدانی بس عظیــم در این حیطه 
بــه وجــود آورد. پیشــنهاد می کنــم تــا دولتمردان 
عرصه فرهنــگ وهنر آثار این هنرمنــد فقید را به 
عنوان الگویی برای نســل آینــده قرار دهند و از آن 

به درستی حفاظت کنند.«

در گفت و گو با نادر قشقایی، خالق سردیس استاد حبیب الله صادقی مطرح شد

حبیب هنرمندی آتش به اختیار بود

روایت زندگی شهید فرشته  صنیعی منتشر شد
ناتمــام«  »ســایه  کتــاب 
نوشــته زینب پاشــاپور روایت 
زندگــی طلبه شــهید فرشــید 
تازگــی  بــه  فرشــته صنیعی 
توســط انتشــارات ۲۷ بعثــت 
چــاپ و روانه بازار نشــر شــده 
است. این کتاب سی ویکمین 

کتاب از مجموعه بیست وهفتی ها است که این ناشر چاپ می کند. شهید 
فرشــید فرشــته صنیعی در ۲ اردیبهشــت ماه ســال ۱۳۴۲ در تهران پا به 
عرصه هســتی نهاد. این شــهید والامقــام دارای ملیــت ایرانی و مذهب 
اسلام شیعه بود. وی تحصیلات خود را تا مقطع دیپلم تجربی ادامه داد 
و بعد راهی حوزه شــد و به عضویت بســیج درآمد. نویســنده در بخشــی 
از یادداشــت خــود درباره این کتاب می گوید: »ســایه ناتمــام روایت یکی 
از همین جوان هاســت که بعد از ســی و چند ســال گمنامی و غربت خود 
خواســته مــا را دعــوت به تماشــای زندگی پرفراز و نشــیبش کرده اســت. 
پســرکی که در کالبد برادر دوقلوی خودش یک روز به ســراغم آمد و من 
را بــا دنیایــی روبه رو کرد که جز خاطرات محو پدر و مادرم چیزی از آن را 
حــس نکــرده بودم و از همــان روز بود که پا به پــای او از خانه ای که در آن 
قد کشیده بود، سردرآوردم...« این کتاب در ۱۵۲ صفحه با شمارگان هزار 

نسخه و قیمت ۵۵ هزارتومان عرضه شده است.

 آغاز نمایش فیلم های مستند در سینماتک
نخســتین برنامه »مســتندات یکشــنبه« که روز یکشــنبه ۲ بهمن ۱۴۰۱ از 
ســاعت ۱۷ در ســالن شــهناز برگزار می شــود، به نمایش فیلم سینمایی 
»میدان« محصــول ۲۰۱۳ مصر و امریکا اختصاص دارد. پس از نمایش 
فیلم، نشست تحلیل فیلم با حضور پیروز کلانتری مستندساز و پژوهشگر 
برگزار می شــود. داســتان فیلم درباره مبارزه شــش نفــر در انقلاب مصر 
است که از آخرین روزهای سلطنت حسنی مبارک شروع می شود. از این 
پس »مســتندات یکشــنبه« روزهای یکشنبه در سالن اســتاد شهناز خانه 

هنرمندان ایران برگزار خواهد شد.

 اخبار جعلی امروزه کدی برای جنگ اطلاعاتی
ملــی  همایــش  چهارمیــن 
بــا  کشــور  رســانه ای  ســواد 
اخبــار  محــوری  موضــوع 
جعلی، توســط مرکز توسعه 
فضــای  در  هنــر  و  فرهنــگ 
و  فرهنــگ  وزارت  مجــازی 

ارشاد اسلامی در مجموعه فرهنگی هنری باغ زیبا با حضور صاحبنظران 
و اســتادان ارتباطــات و رســانه نگاران کشــور برگزار شــد. در این همایش 
در قالــب چهــار پانل تخصصی موضوعات مرتبط بــا تعاریف، مفاهیم، 
تکنیک های شناســایی و شــناخت و راه های مقابله بــا اخبار جعلی مورد 
بحــث و بررســی قــرار گرفــت. عطــاالله ابطحــی اســتاد مدیریت رســانه 
دانشــگاه آزاد علــوم و تحقیقات تهران در این نشســت بــا ارائه مقاله ای 
با عنــوان اخبار جعلی و هــوش مصنوعی ضمن توضیحــی کوتاه گفت: 
جعــل در مقابل حقیقــت یا واقعیت اســت. در شــبکه های اجتماعی از 
ســال ۲۰۰۳ به بعد وارد حجم وســیعی از اخبار جعلی شــدیم. استفاده 
از علــوم شــناختی برای این اســت که با مخاطــب بتوانیم ارتبــاط برقرار 
کنیــم. او افزود: هــوش مصنوعی که برای ما می توانــد خبر جعلی تولید 
و بــا آن هم مقابله کنــد. در هوش مصنوعی نســل های مختلف داریم و 
اکنون به جایی رســیدیم برای اینکه یک جعل شــیک کنیم با استفاده از 
فناوری هوش مصنوعی چگونه می شود با چه ابزاری، سخت افزار و نرم 
افزاری می توان خبر جعلی تولید کرد. ذات پیام سازی رسانه این است که 
اگر ادبیات و نگاه خود به ذات رســانه را عوض و ارتباط خود با فناوری را 

بازتعریف نکنیم از فهم بازمی مانیم. 

بار
اخ

گروه فرهنگی: این روزها بیشــتر می شــود به عبور از مرکزگرایی در تئاتر امید داشــت و این مسأله 
را هم می شــود از صحبت هــای هنرمندان شهرســتانی دیــد و درک و دریافت کرد.در جشــنواره 
تئاتــر فجر  امســال تلاش شــده تــا عمــده موضوعات آثــار گروه هــای نمایشــی از جشــنواره های 
اســتانی به جشــنواره مناطق و در نهایت جشــنواره تئاتر فجر راه پیدا کنند تا در راســتای اعتلای 
اهــداف انقلابــی قدمی مهم برداشــته شــود و در عین حــال موجد شــور و نشــاط اجتماعی برای 
مجموعه فرهنگی کشــور باشد. در مجموع اینکه برگزاری جشــنواره تئاتر فجر، بازگشتی درست 
به تجربه های مثبت گذشــته اســت و باید این رخداد را به فال نیک گرفــت.  مهدی فقیه یکی از 
چهره های شناخته شــده عرصه تئاتر و سینما اســت )که در جایگاه داور در جشنواره تئاتر مناطق 
در استان فارس هم نشست( به تماشای آثار متنوعی نشسته و در گفت وگو با »ایران« از اهمیت 
برگــزاری تئاتر در بخش ها و حوزه های مختلف می گوید و این مســأله که تئاتر اســتان ها و مناطق 
چگونه می تواند به رشــد و پویایی تئاتر کشــور کمک کند. در ادامه بخش هایی از گفت وگو با این 

هنرمند خوش خاطره در ذهن مخاطبان تئاتری و سینمایی تلویزیونی را می خوانید.

ساترا در مرحله عجیب و خطیری قرار گرفته 
اســت. پیچیده شدن و بالا گرفتن داستان سریال 
»سقوط« با انتشــار اطلاعیه اخیر این نهاد نشان 
می دهد که از یک ســو باید مرجع قانونی اعطای 
مجــوز تولیــد و انتشــار آثــار در شــبکه نمایــش 
درخواســتی یــا همــان VODها باشــد و از ســوی 
دیگر هنــوز مبانی قانونی برای اعمــال قدرت بر 
این شــبکه ها و محتــوای تولیدی شــان را نــدارد.

منصفانه باید بگوییم که این مشکل، علت های 
مبنایی تــری دارد. تأخیــر در بــاور کــردن اهمیت 
حــوزه نمایش خانگی منجر به تأخیر در باور نیاز 
بــه تنظیم گری در این حوزه شــد و عمــلًا تولید و 
نمایش پیش از آنکه مبانی قانونی تدوین شوند، 
شــتاب گرفتنــد و وارد مصــرف روزانــه فرهنگــی 
مردم شدند. پس از آن هم تعیین تکلیف تولیت 
یــک نهــاد تنظیم گــر در ایــن حــوزه، جدال های 
مفصلی را ایجاد کرد و اعطای این قدرت به یکی 
از نهادهای ذینفع یا بهتر بگوییم »رقیب« یعنی 
صداوســیما، اقناع عمومی برای پذیرش قدرت 
این بازوی فرهنگی را بیشتر به تأخیر انداخت که 

به نظر می رسد هنوز هم ادامه دارد.
ë چرا می صرفد تذکرات را نادیده بگیرند؟

در بیانیه اخیر ساترا اشاره شده بود »تذکرات 
مکتوب پیاپی ســاترا به فیلیمو و هشــدار نسبت 
به عواقب بی توجهی به قانون نیز توسط سکوی 
مذکور نادیده گرفته شــد. با اســتمرار بی توجهی 
این ســکو بــه مکاتبــات و تذکــرات مکرر ســاترا، 

این ســازمان بر اســاس وظیفه قانونــی اقدام به 
مکاتبــه با نهادهای ذیربط بویژه دادســتانی کرد 
و خواســتار برخــورد قانونــی برای توقف انتشــار 
این ســریال بــه دلیل بی توجهی ســکوی فیلیمو 
بــه تذکــرات پیاپــی این ســازمان و انتشــار بدون 
مجوز تولید و پخش ســریال سقوط شد«. روشن 
اســت که یــا مقبولیت نهــاد متولــی تنظیم گری 
در هــر حــوزه ای به عنــوان ریش ســفید می توان 
اعتبــار لازم را بــرای آن جهت اعمــال نظراتش 
ایجاد کند یا دستاویزها و ابزارهای قانونی، طرف 
مقابــل را قانع نماید که لازم اســت تابع دســتور 
نهــاد مرجــع باشــد. طبیعتــاً در حالــت ایده آل 
هــر دو رویکــرد در کنار هم ثمربخش اســت. اما 
طبق بیانیه خود ســاترا، این نهــاد هنوز در حوزه 
همســایه های خــود از هیچ یک از ایــن دو بازوی 
اعمال نظر برخوردار نیســت. ســؤال این اســت 
که چرا عمــل نکردن به »تذکرات مکتوب پیاپی 
ساترا« توسط یکی از ســکوهای انتشار باید برای 

او منفعتی داشته باشد؟
ë حکمرانی علیه حکمرانی

ماجرای اصرار ساترا به فقدان مجوز »سقوط« 
و انــکار فیلیمــو بــرای اعمال اصلاحــات مدنظر 
این نهاد، ماجرایی اســت که بیش از همه نشــان 
می دهــد فارغ از اینکه کدام طــرف این جدال در 
محتــوا بر حــق بوده انــد، فقدان مبانــی قانونی و 
نداشــتن شــتاب لازم برای تنظیم گــری و اعمال 
حکمرانــی در هر حوزه ای تا چه انــدازه می تواند 
اوضاع را پیچیده کند و افکار عمومی را خصوصاً 
در حــوزه فرهنــگ کــه محــل تنفــس در فضــای 

پرفشــار کنونــی اســت، درگیر حواشــی غیــرلازم 
نمایــد.در این بیانیه اما برخلاف این مســأله، باز 
بر این ادعا تأکید می شود که ساترا »نهاد قانونی 
صدور مجوز تولید و انتشــار ســریال های نمایش 
خانگــی و ســایر محتواهــای صوتــی و تصویــری 
فراگیــر در فضای مجازی اســت فــارغ از محتوا و 
سایر عناصر این سریال، درخواست توقف انتشار 
آن را در ایــن مرحلــه صرفاً به دلیــل بی اعتنایی 
ســکوی فیلیمو به قانون، به دادستانی ارائه داده 

و منتظر اقدام قانونی دستگاه قضایی است«.
ë ابهام در سازکارنظارت در فضای مجازی

بــا ایــن همه به نظر می رســد هنــوز در میزان 
اختیارات این نهاد، ابهام های زیادی وجود دارد. 
امــا نســبت میان ســاترا، ســکوهای انتشــار و قوه 
قضائیــه را بایــد با کدام ســازکارموجود در کشــور 
مقایسه کرد؟ سازکارقانونی اعطای مجوز و توقیف 
فیلم هــای ســینمایی در وزارت فرهنــگ به رغم 
حواشی همه سال های گذشته، سازکارمشخصی 
بوده و انتقادات عموماً معطوف به حدود اعمال 
مقــررات و ســلیقه مدیــران در ایــن بخــش بوده 
اســت. اما بــا گســترش فضــای مجــازی و توزیع 
قــدرت در میــان نهادهای متولی کــه هر کدام به 
نحوی با ســوژه مرتبط بوده اند، عملًا سردرگمی 
و ابهــام در مبانــی قانونــی، جــزء پذیرفتــه شــده 
کار در ایــن حوزه شــده اســت.فعلًا طبــق قانون، 
تخلف هر محتوای منتشره در بستر مجازی از دو 
طریق قابل پیگیری اســت: یکــی کارگروه تعیین 
مصادیــق مجرمانه رایانــه ای که ذیــل معاونت 
فضــای مجــازی دادســتانی قــرار دارد و دیگــری 

از طریــق دادســراهای مربوطــه نظیر دادســرای 
فرهنگ و هنر، دادسرای رسانه، دادسرای جرایم 
امنیــت اخلاقــی و نظایــر  رایانــه ای، دادســرای 
آنهــا. صداوســیما عضــو ثابــت کارگــروه تعیین 
مصادیق مجرمانه و بخش کارشناســی آن است 
و روال موجــود برای نظارت بــر محتوا هم اقدام 
از طریــق همین کارگروه اســت. بیانیه ســاترا هم 
یــادآور می شــود »از آنجا که ســاترا به عنوان نهاد 
تنظیم گر خود ضابط قضایی نیست، برای انجام 
مأموریت محوله و جلوگیری از تخلفاتی که منجر 
به اخلال در حقوق مردم و دیگر فعالان و رقبای 
کســب و کار مربوطه می شــود، گــزارش تخلفات 
ثبت شــده را باید به دستگاه قضایی گزارش کند. 
بدیهی اســت اقدامات بعدی در حیطه وظایف 

دستگاه قضایی است«.
ë  ضعــف ســاترا، فرصــت بــرای مخاطــب و

VODها
بدین ترتیب روشن می شود که سازکارقانونی 
موجــود در رابطه بــا محتوای منتشــره در فضای 
مجــازی کــه ســریال های VODها هم بخشــی از 

همان ها محســوب می شــوند، اختیارات ســاترا را 
به اعطای مجوز در مرحله تولید و انتشار محدود 
می کنــد امــا حتــی این نهــاد هــم بــرای پیگیری 
اعمــال مجوز خــود باید به قــوه قضائیه مراجعه 
کند. این ســازکار احتمالاً بــرای یک تنظیم گری، 
اتفــاق مثبتــی تلقی نمی شــود هرچند که شــاید 
ســکوهای انتشــار، آن را به عنــوان فرصتی خوب 
برای عرضه ســریع تر محصــولات خود تا پیش از 
به سرانجام رسیدن تصمیم حاکمیت درباره این 
مبانــی قانونی، تلقی کنند و مخاطــب هم از این 
فرصت راضی باشد.با تمام اینها به نظر می رسد 
مشکل ســریال »ســقوط« بزودی با تعامل میان 
ســازندگان سریال، فیلیمو به عنوان منتشرکننده 
و ســاترا حــل خواهــد شــد و انتشــار ایــن ســریال 
ماننــد »پدرخوانــده« و »بی گنــاه«، دو اثر دیگری 
که پیش تر ســاترا به مجوز نداشــتن آنها تصریح 
کــرده بود، ادامه پیدا خواهد کرد. اما آنچه باز هم 
لاینحل باقی می ماند و ایجاد حواشی را همچنان 
تســهیل می کند، فقدان سازکارمشــخص قانونی 

است.

سیده مریم سادات گوشه
روزنامه نگار

مسئولان اگر بتوانند این جوانان و هنرمندانی که چراغ 
تئاتر را روشن نگه می دارند و در جشنواره های مختلف و 

معتبرحضور مؤثری داشته باشند با افزایش کمی و کیفی 
تئاتر مواجه خواهیم شد

 مشکل ساترا و فیلیمو برای پخش »سقوط« بزودی حل می شود


